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Szent Pál apostol azt mondta:”Ne azt keressétek, ami 
széthúz és megoszt benneteket, hanem azt, ami 
összeköt”. A mi kis falunk is így gondolkodik. Ezért 
érdemes és szükséges tennünk a tágabb értelemben vett 
közösségünkért, a településünkért. Lehet, hogy sokan 
nem tudnak eljönni, de mi változatlanul örülünk 
azoknak, akik rászánják az idejüket, pénzüket, 
energiájukat és ellátogatnak hozzánk. Mi azt keressük, 
ami összeköt bennünket. Már biztosan ígérhetem nekik 
és a többieknek, jövőre is meg szeretnénk őket hívni. 
Annál is inkább, mert önzetlen támogatói segítséggel 
valósulhat meg a kezdetektől.  

A boldogságunk kulcsa a saját kezünkben van, 
gondolatainkban és tetteinkben gyökerezik. 
Mindenkinek hozzá kell tennie valamit képességei és 
tudása szerint az egyéni és közös boldogulásunkhoz. És 
úgy érzem, mindenki hozzá is teszi a magáét nem 
csekély mértékben. Itt szeretnék köszönetet mondani 
támogatóinknak, cégeknek és egyéni vállalkozóknak, 
családoknak támogatásukért, azért a nagyvonalú 
segítség-nyújtásért, amely nélkül nem tudnának ilyen 
színvonalon megvalósulni falunapi rendezvényeink. És 
itt szeretném megköszönni csoportjainknak, 
előadóinknak, közreműködőknek, segítőknek a 
munkáját, akik bármilyen módon hozzájárulnak 
rendezvényünk sikeréhez, mert jól tudjuk, egyedül, az 
Önök aktív részvétele nélkül nem lehet képes senki egy 
ilyen esemény létrehozására. És itt kell hálánkat 

kifejeznünk mindazon helyi lakosoknak is, akik 
portájukat az átlagosnál is jobban kicsinosítva, 
virágoskertjüket rend berakva, lelkük feldíszítése 
mellett, környezetüket is megszépítve várták ezt a 
hétvégét. 

Vágyaink teljesüléséhez kívánok mindannyiunknak sok 
erőt, derűt, jó egészséget, békességet! 

Találkozzunk ugyanitt, ugyanekkor egy év múlva! 

Sándor Tibor polgármester  

Rónai Tibor írása 

Mondhatni augusztus 20-án az egész ország ünnepel. 
Kővágószőlősön is megemlékeztek az államalapításról és 
államalapítónkról 

Sokak örömére augusztus 20 idén is hosszú hétvégévé 
nőtte ki magát, amely számos programot kínál. A hagyo-
mányokhoz hűen megáldják az új kenyeret, az érdeklődő-
ket színes műsorkínálattal várják. Hol rockoperával, hol 
pedig könnyűzenei koncerttel, vagy éppen kórus hangver-
sennyel teszik fel a koronát a napra.  

Csaknem ezer évvel ezelőtt, 1083-ban ezen a napon avat-
ták szentté I. Istvánt. Első keresztény kirá-
lyunk halálának 900. évfordulóján, 1938-ban nemze-
ti ünneppé nyilvánították ezt a napot. Akkor is ünnep 
maradt, amikor az uralkodó ideológia nem támogatta a 
vallási, illetve nemzeti töltésű ünnepeket. Ekkor lett az új 
kenyér napja – amelyet eredetileg korábban ültek meg –, 

de volt az új alkotmány, illetve a népköztársaság ünnepe 
is – mondta ünnepi beszédében a Hősök terén megjelen-
teknek Sándor Tibor polgármester. 

Mi történelmünk üzenete a ma emberének?  

A tartalomból: 
Sokakat megmozgatott a falunap 2.o. 

Finnországban jártunk 3.o. 

Az elmúlt évek a rendszeres találkozások jegyében 
teltek el 

4.o. 

Katolikus közösségi hírek, információk 5.o. 

Vidéken jártunk 6.o. 

Az óvodában történt változások 7.o. 

Indul a 2018/2019-es bajnokság 8.o. 
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ZZsongorkői songorkői LLelátóelátó  

FALUNAPRA 

Államalapítónkra emlékezünk augusztus 20-án 

http://hu.wikipedia.org/wiki/Szent_Istv%C3%A1n
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tette fel a kérdést a település vezetője 
ünnepi gondolatainak folytatásaként, 
majd Széchenyi István idézve „ A nemzet 
nagysága, boldogsága mindig csak magában a 
nemzetben rejtezik.” Vagyis ma is mi min-
dannyian vagyunk fontosak, mindannyi-
an, akik szóval és tettel, hatással vagy 
munkával egyre jobbá és jobbá igyek-
szünk tenni ezt az országot. És ami szá-
munkra nap mint nap érzékelhető ebben 
a szüntelen munkában, hogy településünk 
is egyre szebbé, élhetőbbé, és szeretném 
hinni, egyre inkább a miénké válik zárta 
beszédét Sándor Tibor polgármester.  

Szent István király domborművénél ko-
szorút helyezett el Sándor Tibor polgár-
mester és Bozó Sándorné alpolgármester. 

Az ünnepi megemlékezést kővetően a 
katolikus templomban szentmisére, és 
kenyérszentelésre került sor. Ünnepi 
szentmisét Barics Gabriel plébánia kor-
mányzó mutatta be, és megáldotta az új 
kenyeret is. 

A Medgyessy Ferenc Művészeti műhely 

nyári kővágószőlősi alkotótáborában ké-
szült grafikákból, festményeiből nyílt 
kiállítás a Buzás Andor Művelődési Ház-
ban. A tárlatot, dr. Hoppál Péter ország-
gyűlési képviselő ajánlotta az érdeklődők 
figyelmébe. Az országgyűlési képviselő 
megnyitó beszédében kitért arra, hogy 
kiemelten fontosnak tartja, hogy a vidék 

Magyarországa és a teljes Kárpát-
medence magyarsága hozzájusson ahhoz 
az éltető erőhöz, amit a magas művészet 
jelenléte jelent, és igazán akkor jó egy 
kiállítás anyaga amikor létrejön egy kap-
csolat az alkotók és a helyi közösség kö-
zött.  

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Sokakat megmozgatott a falunap 

Rónai Tibor írása 

A kilencvenes évek elején jöttek divat-
ba a településeken már nagy hagyo-
mánnyal rendelkező falunapok. Kővá-
gószőlős is több mint két évtizede 
megrendezi a község, illetve a környe-
ző falvak, polgárait megmozgató, kul-
turális, szórakoztató műsorokból hi-
ányt nem szenvedő, baráti beszélgeté-
seknek helyet adó eseményét. Idén a 
kiegészítő programok lebonyolításá-
ban a község önkormányzatának nagy 
segítséget nyújtottak a helyi civil szerve-
zetek tagjai. 

Helyszínre érkezésünkkor már javában 
zajlott a falunapi forgatag a községben. 
Voltak olyanok, akik a nagy meleg elől a 
sátrak alá bújva élvezték a jobbnál-jobb 
produkciókat, azonban olyanok is akad-
tak, akiket csöppet sem zavart a hőség, és 
inkább a kiegészítő programokon vettek 
részt. Öröm volt látni, hogy a régi jó dol-
gok közül még nem veszett el minden. Az 
emberek legalább egy kis időre elfelejtet-
ték mindennapi gondjaikat, nevettek, 
régen látott ismerősökkel, barátokkal 
találkoztak és egy-egy hűsítő ital mellett 
megbeszélték az élet nagy dolgait. 

Sándor Tibor, a település polgármestere 
lapunknak elmondta: a nap folyamán 
több százan megfordultak Kővágószőlős-
ön, nemcsak helyből, illetve a környékről, 
hanem még a megyeszékhelyről is tiszte-
letüket tették. Hozzátette, a délelőtt folya-

mán a kenyérszentelésre és a templom 
felújított orgonáján ünnepi koncert várta 
a település lakóit. Délután rendezvény 
célcsoportjai a gyermekek voltak, azon-
ban a felnőttek is megtalálhatták a nekik 
v a l ó  m ű s o r s z á m o t  e g y - e g y 
„dalcsokorban”. Sokakat vonzott az ext-
rém motorshow, az ünnepi műsor, és a 
polgármesteri köszöntő, elhangzása után 
elkezdődtek a késő estig tartó kulturális 
műsorok, a napot tűzijáték zárta. 

fényképek: Facebook 
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"Kővágószőlős Község Önkormányzata 
2017-ben pályázatot nyújtott be a Magyar 
Labdarúgó Szövetséghez Sport Telephely
-fejlesztési pályázatként.   

Örömmel tesszük közzé az MLSZ 
Társadalmi Elnökség határozatát, 
miszerint: (18/2017/11/09/ELN) Az 
MLSZ Baranya Megyei Társadalmi 
Elnöksége megtárgyalta Kővágószőlős 
Község Önkormányzata és a 
Kővágószőlősi SE „Telephely 
korszerűsítési program” keretében 
benyújtott pályázatát, annak 
megvalósulását támogatja. A projekt 
keretében mintegy 230 méter kerítés épül 
a pálya körül és egy DERBY 19RC 

labdarúgó eredményjelző berendezés 
kerül felszerelésre.  

A pályázat ugyan 2017-ben nyert, de a 
Baranya Megyei Labdarúgó Szövetség 
elnöke szerint a közbeszerzési eljárások 
lezárultak, így fejlesztés megvalósítása 
várhatóan még 2018-ban megtörténik." 

Képeink illusztrációk 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Finnországban jártunk…. 
Hagyományos népi fajátékokkal játszhatnak a rautoi gyerekek 

Molnár Péter írása 

Június 28 és július 9-e között, testvértelepülési kapcsolat keretein 
belül, 2 évig tartó tervezés után megvalósult a finnországi 
Rautióban a magyar hagyományos népi fajátékok megépítése. 
Kővágószőlős települést Molnár Emese Anna és Molnár Péter 
képviselte. A játékokat Molnár Péter tervezte, a játékokhoz szük-
séges faanyagot a helyi (saját erdejéből) Pauli Koivusipilä-tól 
kaptuk. A projekt előkészítésében Iván Balázs-Helander nyújtott 
hatalmas segítséget: Ő szervezte meg kint tartózkodásunkat, 
egyeztette le az időpontokat, megszervezte a tartalmas progra-
mokat és a munkálatokban is aktívan részt vett, valamint a tol-
mácsolást végezte. A munkákat a rautiói általános iskola technika 
termében végeztük. Nyári szünet lévén a termet korlátlanul hasz-
nálhattuk és finn gyerekek is részt vettek a „szakkörökön”, név 
szerint: Jere Keskisipilä, Niklas Sihvonen, Aatu Impiö, és egy 
rautiói magyar kislány (Emese nem kis örömére) is csatlakozott 
hozzánk: Balla Bernadett. A munkálatok megkezdése előtt a finn 
gyerekeknek egy kis ajándékkal kedveskedtünk: Kővágószőlős 
címeres pólót, Balaton szeletet, Sport szeletet és Tibi csokit, 
valamint névre szóló ceruzát és névre szóló favonalzókat kaptak. 

A „szakkörök” nagyon jó hangulatban teltek, napi 3 órát 
„dolgoztak” a gyerekek. Iván remek ötlete volt, hogy a napi 
munkavégzés félidejében, mint az igazi asztalosműhelyben, egy 
kis uzsonna került a gyalupadra: gyümölcslé, péksütemény, friss 
gyümölcs. A gyerekek szemmel láthatóan élvezték a fával törté-
nő munkát, ahogy a kezük alatt a fűrészelt, durva gerendákból és 
deszkákból sima felületű alkatrészek válnak, majd azokból játé-
kok épülnek. Elmondásuk szerint a gyalulás tetszett nekik a leg-
jobban: a nagy és nehéz eresztőgyalutól kezdve kisebb és fino-
mabb munkákra alkalmas duplagyaluig mindent kipróbáltak. Az 
ő feladatuk volt a horgászathoz szükséges halak „megtervezése”, 
ezáltal egy teljes óceáni halfauna született fából. Az utolsó 
„munkanapon”, Iván ötlete volt, hogy a kész játékok kipróbálás-
ra kerüljenek: egy mini Olimpiát szervezett a gyerekeknek, akik 
három csapatban mérték össze a tudásukat. A versenyt termé-
szetesen mindhárom csapat megnyerte. Az elkészült játékok a 
38. Rautio Viikko (Rautio Hét, olyan rendezvény, mint nálunk a 
Falunap, de nem egy, hanem hét napig tart) keretében, 2018. 
július 6-án lettek átadva a nagyközönségnek. 
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Természetesen ez a 12 nap nem csak a munkáról szólt. Megis-
merkedtünk Rautióval és környékével, a helyi emberek szokásai-
val és életszemléletével, a finn konyhával és lakáskultúrával, az 
erdőgazdálkodással, az önkéntes tűzoltóság életébe is bepillan-
tást nyerhettünk és megnézhettük, hogyan épül a hagyományos 
finn fakerítés, a Typpö-i Horgászversenyre és vadászpuskás lö-
vészversenyre is meghívást kaptunk, ahol szép eredményekkel 
(kettő második és egy harmadik helyezés) képviseltük Kővágó-
szőlőst. Kirándultunk Raution Eihveli-hez, Rautio Eiffel-
tornyához, ami jogosan a helyiek büszkesége: ez az erdő köze-
pén álló, 14 méter magas fakilátó, egy csodálatos faszerkezet, 
ami már 2004 óta ellenáll a szélnek, esőnek, napsütésnek és hó-
nak. A kilátó tövében Markku és Eija Alaverronen egy remek 
uzsonnát készített nekünk, és az oda valamint visszavezető úton 
megismerkedtünk az erdei bogyókkal, amelyeket bátran fogyasz-
tottunk. Meglátogattuk Kalajoki tengerpartját, ahol minden bá-

torságunkat összeszedve az erős szélben térdig „gázoltunk” a 
hideg vízbe. Sari Hihnala eddig csak fényképeken csodált lovait 
élőben is megcsodálhattuk és az egyikükkel lovagolhattunk is. 
Egy nagyon kellemes estét tölthettünk el a Vääräjoen Elämystila-
n az élményfarmon, ahol egy finom vacsora után ismét beülhet-
tünk a hagyományos, finn savu sauna-ba, ami füstös szaunát 
jelent, megmártózhattunk a jéghideg Väärä folyóban, majd fel-
melegedhettünk a fűtött, szabadtéri dézsában. Megnéztük a fel-
újított parókiát és megismerkedtünk a történetével. Sétáltunk 
egyet a mocsárban, a kiépített pallósétányon. 

A játékok átadása után, pár napot Iván Balázs-Helander társasá-
gában töltöttünk, élveztük a vendégszeretetét. Ezek a napok már 
csak a pihenésről, beszélgetésről, szaunázásról, motorcsónako-
zásról, horgászásról és lazacfüstölésről szóltak. 

Mindenképpen érdekes és tanulságos utazás volt. Erősítette a 
két település közti kapcsolatot, egy csipetnyi magyarságot csem-
pésztünk a rautioi nyárba, új projektek kezdtek körvonalazódni. 
A „szakkörökön” résztvevő gyerek utolsó kérdése a búcsúzás 
után az volt, hogy: „Akkor jöttök jövőre is? Nagyon szeretnénk 
újra együtt dolgozni!” 

Akiknek köszönetet mondunk, mert támogatták és segítették a 
játékok megvalósulását és a finnországi tartózkodásunkat mara-
dandó élménnyé tettél: Kővágószőlős Község Önkormányzata, 
Raution Nuorisoseura, Falvak Magyarországa projekt, Sari 
Hihnala, Vesa Hihnala, Jarmali Hihnala, Salme Koivusipila:, 
Pauli Koivusipila:, Marja-Lisa Kaakko, Timo Kaakko,  Satu 
Kaakko, Piia Mustasaari, Eija Alaverronen, Markku 
Alaverronen, Alpo Murtoniemi, Tapio Lehtinen, Rauno 
Kotiaho, Nelli Helander, a rautiói Egyházközség, és végül, de 
nem utolsó sorban Iván Balázs-Helander. 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Az elmúlt évek a rendszeres találkozások jegyében teltek el 
Rónai Tibor írása 

Finnországi testvértelepülésünkről, 
Rautióból augusztus 15-22. között 8 fő 
vendéget fogadtunk. Önkormányzatunk 
és településünk minden civil szervezete 
vendégül látta őket: 

A Nyugdíjas Klubbal Szigetvárra a fürdő-
be látogattak, majd kézműves programon 
vettek részt. 

A Zsongorkő Baráti Kör szervezésében 
disznóvágáson segédkezhettek, a közös 
vacsorákon megkóstolhatták a remek 
magyar ételek mellett a kővágószőlősi 
borokat és a pálinkát is. 

A Csipkebogyó Faluszépítő Egyesülettel a 
vókányi tésztagyár tésztabemutatóján, 
közös tésztakészítésen vettek részt, majd 
a Hadnagy tónál bográcsban közösen 
készített halászlét fogyasztottuk el vacso-
rára a délelőtt készített tésztával.  

A Rautioba vagy Kővágószőlősre utazó 
csoportok minden alkalommal ízelítőt 

kaphattak a partner település színes életé-
ből, vendégszeretetéből. A rautioiak meg-
ismerhették Baranya legszebb helyeit, 
városait, az Önkormányzat szervezésével 
a Dráván hajókirándulást tettünk, délután 
Pécs nevezetességeit látogattuk meg.  

Az Egyházközség szervezésében a legna-
gyobb magyar ünnepünkön vettek részt a 
Sarlós Boldogasszony templomunkban 
megtartott misén, ahol a kenyérszentelés-
re is sor került. 

Nagy érdeklődéssel kóstolták a magyar 
ízeket a falunapi programjainkon augusz-
tus 20.-án. 

Itt tartózkodásuk utolsó napját vásárlás-
sal, pihenéssel töltötték. 

Búcsúztatásukra szervezett estén lecsót 
kóstoltattunk vendégeinkkel, amihez 
szőlősi bort és pálinkát kínáltunk. 

Magyaros ínyencségekkel és a települé-
sünk címerével ellátott ajándékokkal bú-
csúztunk finn barátainktól.  

Akik az elmúlt évek alatt valamilyen formában 
részesei voltak a közös rendezvényeknek, 
utazásoknak, esetleg vendégül látta finn 
barátainkat, kivétel nélkül felismerték, mennyire 
hasznos településünk számára a jól működő 
partnerség minden szempontból. Számos mély 
és életre szóló barátság alakult ki a családok, az 
emberek között. Kulturális, gazdasági és 
társadalmi életünk gazdagabbá, színesebbé vált. 
Tágult a látókörünk, bővültek az ismereteink, 
mindig tanultunk valami újat; tapasztaltabbak 
lettünk. Sokkal inkább vonatkozik ez azokra a 
kapcsolatokra, amikor kultúrákról, szokásokról, 
életmódról van szó. Az önkormányzatoknak 
tehát törekedniük kell arra, hogy az új 
Eu r óp á b an  f e j l e s s zé k  n emz e t kö z i 
kapcsolataikat, újabb és újabb testvér települési 
együttműködések alakuljanak ki. Az így 
létrejövő közös programok gazdagítják, és 
közelebb hozzák egymáshoz a település lakóit, 
lehetővé teszik, hogy fiataljaink a miénktől 
eltérő történelmű, kultúrájú és életmódú 
népekkel ismerkedhessenek meg, és saját 
élmények alapján ismerjék meg Európát. 
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Tarjányi Zoltán írása 

Augusztus elején megkezdődött és 10 
napi munkával megújult a templomunk 
orgonája. A munkát Csibi Balázs vezette 
csoport végezte. A szakértői munkához 
szükséges képesítést a vállalkozó a Pécsi 
Orgonaépítő Manufaktúra műhelyében 
szerezte, mint tudjuk ez Magyarország 
legnagyobb és Európa egyik legnagyobb 
orgonaépítő vállalkozása, ami lefedi az 
orgonaépítő szakma teljes szélessé-
gét. Templomunk orgonájának karbantar-
tása nem eredményezett semmilyen válto-
zást a hangszer szerkezetében, vagy hang-
terjedelmében. A munka a hangszer teljes 
szétszerelésével indult, a pneumatikus 
rendszer hibáinak javításával, tisztításával 
folytatódott. Az újbóli összerakás után az 
intonáció kiegyenlítése és az egyenletes 
temperatúra szerinti hangolás történt 
meg. A munka folyamatát az érdeklődők 
megfigyelhették, hiszen a templom nyitva 
állt, és a munka zavarása nélkül betekin-
tést nyerhettünk egy ilyen ritka folyamat-
ba. Ritka azért, mert ez a fajta szakmunka 
jelentős forrást igényel és ritka azért, mert 
az eredmény tartós, vagyis nem szükséges 
sűrűn elvégezni. Ez a tevékenység 20-30 
évre biztosítja a hangszer megbízható 
működését. A szakemberek megállapítot-
ták, hogy nem volt „tragikus” műszaki 
állapotban, illetve komoly sérülés nyomait 
sem látták. 2011 évben egy „tűzoltó” 
jellegű javítást már végeztettünk. Össze-

gezve a véleményük úgy hangzott, hogy 
„egy kiváló restaurálási alapot képező 
hangszer” van a birtokunkban. A restau-
rálás olyan beavatkozás, ami komolyabb 
módosításokkal akár szerkezeti változta-
tással, bővítéssel is járhat. Ez sokkal na-
gyobb felkészülést, tervezést, műemléki 
engedélyeztetési eljárást és természetesen 
sokkal jelentősebb anyagi forrást igényel. 
Térségünkben erre a nemrégiben, 2011 
évben Kővágótöttösön volt példa, ahol is 
az Angster József által 1871-ben 6-os 
számmal gyártott hangszer került restau-
rálásra. 

A támogatók segítségével megvalósult 
állagmegóvást és műszaki állapot karban-
tartást célzó munka sikeresnek mondható, 
köszönet érte mindenkinek, aki hozzájá-
rult.  A főpróba az Államalapítás ünnepé-
hez és a Falunaphoz kapcsolódó orgona-
koncert volt. Várbíró Tamás orgonamű-
vész három barokk és három romantikus 
orgonamű eljátszásával mutatta be a 
hangszer tudását, hangzását. A koncert 
elején a Művész elmondta, hogy vidéki 
viszonylatban a nagyobb orgonák közé 
tartozik a templomunk hangszere, de 
komoly zeneművek eljátszására is alkal-
mas. Ezután felcsendült Vincent Lübeck: 
F Dúr Preúdium és fúgája, J. S. Bach g 
moll fúgája, és a Hrezlich tut mich 
Verlagen (Ó megsebzett Krisztus-fő - 
vagy ismertebben "A fényes Isten-arcot") 
korál feldolgozása, Liszt Ferenc: Nun 
danket alle Gott, melyet Liszt a rigai dóm 
új orgonájának felavatására írt, Cezar 
Franck: Esz dúr andantinoja és végezetül 
meghallgathattuk L. Boëllmann: gótikus 
szvitjét. A koncertet sokan hallgatták 
melyet örömmel láttunk és megtisztelő 
figyelmüket ez úton is köszönjük. 

További feladat azért mindig marad, most 
sincs ez másként, a szélellátást biztosító 
fúvómotor cseréjére és az orgonával egy 
légtérbe való kialakítására még szükség 
van. A hangszer megóvása miatt fontos 
lenne ugyanis, hogy azonos hőmérsékletű 
és azonos páratartalommal telített levegő 
befúvására kerüljön sor. Így elkerülhető, 
különösen a tavaszi, őszi és téli időszak-
okban a sípok és a szerkezet párásodása, 
és az abból fakadó károsodás, elhangoló-
dás. Ez a feladat még mintegy félmillió 
forint forrást tesz szükségessé, ebben 
számítunk minden kisebb – nagyobb tá-
mogatásra. Nagy morális érték, amit eddig 
jelentős összefogással elértünk, nagyon 

sok helyen a templomi hangszerek álla-
potromlása olyan mértéket ér el, hogy az 
elektronikus eszközzel való kiváltást 
kényszerülnek választani az akkor már 
tetemes javítási és felújítási költségek he-
lyett.  

A hangszer ugyan a templomunkban áll, 
elsődlegesen a katolikus liturgia zenei 
szolgálatára hivatott, de a közelmúltban 
négy alkalommal is bizonyságot nyert, 
hogy a zenekedvelő közönség számára is 
nagyszerű élményt biztosít. Ezt a zenei 
hagyományt mindenképpen szeretnénk 
folytatni, bővíteni. 

Több jelzés érkezett a lakosság részéről, 
hogy a toronyóra, illetve a harang „egy 
ideje” nem működik. A berendezés ter-
mészeti csapás áldozatává vált, a nyári 
viharok egyikében a villámcsapás másod-
lagos hatása olyan kárt okozott a vezérlő 
rendszerben, ami valószínűleg csak a tel-
jes cserével javítható. A károsodás mérté-
kének és bekerülési költségének pontos 
megállapítására felkértük a Gyártót. A 
helyszíni vizsgálat során az került megálla-
pításra, hogy a károsodásnak látható jelei 
is vannak, a vezérlőrendszer avultsága 
miatt gazdaságosan nem javítható. A tel-
jes szakvélemény még nem készült el. 
Keressük a megoldást, a mielőbbi javítást 
szeretnénk elvégeztetni. 

Szeptember 8-án szombaton közös autó-
buszos zarándoklatot szervezünk a So-
mogy megyei Andocs község kegyhelyére. 
A zarándoklattal kapcsolatos információ-
kat honlapunkon is megtalálják. Kellemes 
színes közösségi programnak ígérkezik, 
mindenkit szertettel várunk.  
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Várvidéken jártunk (Közelebb van mint gondolnád II.) 
Kirándulás a Zsongorkő Baráti Körrel 
Szurcsik József írása 
 
    Tavalyi kirándulásunk mottójával kezdtem a cikket, ami nem 
véletlen - mint ahogy az sem véletlen, hogy Várvidéket írtam 
Burgenland helyett. Az emberek nagy részében vegyes érzelme-
ket vált ki ha a régi magyar területeken jár és az ezeréves,  vere-
tes településneveink helyett az újakat (98 éves) böngészi… 
    Örvendetes, hogy az előlünk sokáig elzárt területek mára si-
mán bejárhatók – ui. 18 határátkelő van az osztrák szakaszon. 
Nyugat-magyarországi, várvidéki utazásunk során élveztük is 
ennek előnyeit, bejárhattuk a valamikor szerves egységet alkotó 
tájegységet és kulturális emlékeit. 

    Szentkúton, szakmai programmal indult a látnivalók sora. A 
határhoz közeli település hangulatos, hosszú pincesora  igen régi 
zsúpfedeles épületekből áll – pincészetei (a csak itt engedélye-
zett) direkttermő boraikról nevezetesek.  Németújváron láttuk a 
Batthyány-család ősi fészkét - sétáltunk Felsőőrön az ottani 
magyarság központjában - megostromoltuk Szalónak erődjét - 
láttuk Borostyánkő-t az „Angol beteg”- jeles Afrika-kutató, 
Almásy László várát - Máriafalván a nyugati határszél legszebb 
gótikus templomában áhítattal tisztelegtünk Steindl Imre és a 
Zsolnay gyár munkássága előtt - felkerestük Lékán a plébánia 

templomot és az alatta található híres Nádasdy-kriptát - pillantást 
vethettünk a lékai lovagvárra.  A nap végén Kőszegen, mindenki 
örömére, még a szállásunkat is megtaláltuk. A kőszegi nyáreste 
barátságos arcát mutatta… 
    Kiemelt programunk volt a fertődi Esterházy-kastély felkere-
sése. Megérte!.   
    Az épületegyüttes felújítása után Magyarország egyik kiemel-
kedő turisztikai látnivalója lesz. Méltán nevezték a kastélyt egy-
kor „Magyar Versailles”- nak. 
    A sokak által már megismert Sopron, mely az egyik műemlé-
kekben leggazdagabb városunk, most is szebbik arcát mutatta. 
Kicsi (XIII.ik szd. óta változatlan!) Fő terén állva, „csak forog az 
idegen” – Tűztorony, Kecske -templom,  Storno-ház,   Szt.háromság-
szobor,  Gyógygödör… 
    Sopron után ismét átruccantunk a szomszédba – most 
Doborjánban jártunk. Itt található a Liszt-emlékház – ide 
nyúlnak vissza Liszt Ferenc családi gyökerei. A régi szülői ház és 
a mellette épült modern koncertterem igen magas technikai szín-
vonalon ismertette meg velünk a virtuóz személyes életét, mun-
kásságát.  Kőszegre is jutott időnk, kár lett volna kihagyni. Ódon 
hangulatú várkerülete,  szabadtéri színpada sok látnivalót, nyüzs-
gő főtere pedig sok finomságot kínált… 
    Hazafelé „már csak” a jáki templom volt betervezve.  Szerin-
tem fotóról sokan ismerik, de így „élőben” lenyűgöző látványt és 
élményt nyújtott, kívül-belül egyaránt. Ez nem is csoda, hiszen a 
magyarországi románkori építészet etalonja - Európa-hírű egyhá-
zi műemlékünk falai közt jártunk, melynek vaskos tornyai - akárcsak 
a mi szőlősi templomunk tornya - 900 éve karcolják jeleiket az égboltra… 
(Megj. : meg kell említenem, hogy ősi magyar és közös múltunk 
emlékeivel az osztrákok  igen gondosan és ügyesen bánnak. ) 

Simon Attiláné írása 

A nagy hőség miatt klubnapjaink elmaradtak, de programunk 
azért akadt! 

Egy kellemes napot töltöttünk el Finn testvérvárosunkból 
érkező vendégeinkkel. Vendégül láttuk rautioi vendégeinket, 
megismertettük őket Szigetvárral és a kézműves szakkör 
munkáival.  

A falunapon a főzőversenyen tokányt főztünk és jól 
szórakoztunk. 

Nyugdíjas klub 

A Nyugdíjas klub és a Zsongorkő Baráti Kör mély 
fájdalommal tudatja, hogy társunk 

 

Guczuj  István  
elhunyt. 

 
27-én hétfőn de. 11-kor a Kővágószőlősi temetőben 

vettünk tőle búcsút. 
Emlékét megőrizzük! 
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Az óvodában történt változások 

 ZSONGORKŐI LELÁTÓ 

Fekete Noémi írása 

Örömmel tájékoztatjuk az Olvasókat, hogy óvodánkban augusz-
tus 1-jétől új óvodapedagógust köszönthetünk Ádám Tünde Anna 
személyében, aki a Kék csoportban várja majd a gyermekeket.  
Így a szeptembert teljes személyi feltételek mellett kezdhetjük 
meg.  Az óvoda továbbra is két óvodai csoporttal nyitja meg 
kapuit, azonban életkorosztály szerint vegyes csoportokat alakí-
tottunk ki. A vegyes csoportnak számtalan előnye is van, mint 
pl.: a kicsik könnyebben hozzászoknak az óvodai élethez, a na-
gyobbak segítőkészebbek és figyelmesebbek lehetnek, és ami a 
legfontosabb, hogy a gyermek 3 éves kortól az iskolamenésig egy 
csoportban, ugyanazokkal az óvó nénikkel és dadus nénivel járja 
végig az óvodát. Az alacsony csoportlétszám lehetővé teszi, hogy 
a gyermekekre személyre szabottan több időt fordítsunk. 

A nyár folyamán az óvoda dolgozóival megterveztük az éves 
programokat, melyekbe a kedves Szülőket is be fogjuk vonni. 
Egyelőre annyit árulhatunk el, hogy a Jeles és Ünnepnapokat 
szeretnénk közösen megünnepelni kézműves délutánok és egyéb 
programok keretén belül. Arra törekszünk, hogy minden óvodá-
sunk a lehető legjobban érezze magát az óvodában, melyhez 
minden eszköz a rendelkezésünkre áll.  

Óvodánk továbbra is várja leendő kiscsoportosait. Beiratkozni 
hétköznaponként az óvoda épületében lehetséges. A törvényi 
előírásoknak megfelelően minden 3 évet betöltött gyermek-
nek kötelező óvodai nevelésben részt vennie. A szabad férő-
helyek függvényében 2,5 éves korú gyermek is felvételt nyerhet 
az óvodai ellátásra. A beiratkozáshoz szükséges dokumentumok: 
születési anyakönyvi kivonat, lakcímkártya, TAJ kártya. Várunk 
minden óvodás korú gyermeket sok szeretettel! 

Régi óvodásainkkal szeptember 3-án reggel találkozunk. További 
szép nyarat kívánunk Mindenkinek! 

Az óvoda dolgozói  

Gyöngyös Iván  
Tagintézmény-vezető  

Tisztelettel köszöntök minden kedves 
olvasót az új tanév kezdete alkalmából. 
Bízom benne, hogy a lassan már 
mögöttünk lévő nyári szünet tartalmasan, 
szebbnél szebb élményekkel telt el. 
Tudom, sokan még szívesen 
meghosszabbítanák a pihenési időszakot, 
de a naptár nem hazudik, itt a 
szeptember, az iskola kezdés ideje. 

Izgalmas tanév elé nézünk. Az elmúlt év, 
ami számomra elsősorban az 
ismerkedésről, tapasztalatszerzésről szólt, 
újult erővel látok hozzá az előttünk álló 
tervek, feladatok megvalósításához.  

Elsődleges feladatunknak tartom a 
nevelői, oktatói munkánk folyamatos 
megújítását, fejlesztését. Még az ősszel 
minden pedagógus kollégám részt vesz 
egy továbbképzésen, mely segítségével új 
ismereteket, jártasságokat szereznek 
„digitális kompetenciájuk” terén. Ehhez 
kapcsolódóan iskolánkban kialakításra 
kerül egy korszerű számítástechnikai 
szaktanterem. Remélhetőleg sikeresen 
pályázunk új kivetítő eszközökre is. 
Folyamatban van 15 db tanulói tablet 
beszerzése. A nyár folyamán kiépült az 
iskola egész területén a Wifi rendszer, 

ennek élesítése után minden tanteremben, 
sőt még a tornateremben is lehetőség 
nyílik, a korszellemnek megfelelő új 
elemekkel frissíteni oktatói munkánkat.  

Folytatjuk az udvarunk szépítését, 
megújítását is. Terveink szerint 
kialakításra kerül egy foci pálya és egy 
tanulói gyakorlókert. Szeretnénk bővülni 
újabb játszótéri elemekkel, mászókákkal, 
padokkal, esőbeállókkal, illetve árnyékot 
adó fákkal. 

Bővíteni szeretnénk szakköri kínálatunkat 
gyermekeink számára. Remélhetőleg 
beindul gazdasszonyképző szakkörünk, 
amit elsősorban lányoknak ajánlunk. 
Valószínűleg nagy népszerűségnek 
örvend majd a fiúk körében az íjász 

szakkörünk, mely a magyar 
harcművészeti hagyományokkal ismerteti 
meg tanulóinkat. 

Az iskolánkban működő szervezetek 
közül a két talán legfontosabb, a 
diákönkormányzat, és a szülői szervezet. 
Szeretném elérni, hogy a jövőben 
mindkettő megújuljon, mivel a 
gyerekeknek is és a szülőknek is sokkal 
nagyobb súllyal kellene szerepelnie 
iskolánk életében. 

Örömteli fejlemény, hogy a pellérdi 
székhely intézményünk egy pályázat útján 
két iskolabusszal fog gazdagodni, melyből 
az egyik rendelkezésünkre fog állni, ha 
különböző programokra, versenyekre, 
kirándulásokra szeretnénk igénybe venni. 

Ízelítőül talán ennyi elég is az előttünk 
álló tanév fő feladataiból.  

Továbbra is vallom, hogy a gyerekek 
nevelése közös feladatunk. Köszönöm az 
eddigi sok-sok támogatást, segítséget 
partnereinknek, az Önkormányzatoknak, 
a civil szervezeteknek, a kedves 
szülőknek, remélve a további jó 
együttműködést. 

Kívánok mindenkinek eredményes, 
boldog új tanévet! 

Köszöntő 
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Indul a 2018/2019-es bajnokság 
Nagy-József Kata írása 

Igen mozgalmas időszakon vagyunk túl. Heti két edzés és 
számos edzőmérkőzés szerepelt csapatunk felkészülési tervében.  
Az elmúlt két hónapban a Magyarbóly, Diana SE, Bicsérd, 
Görcsöny, Bódi Focisuli U19, Egerág és Gyód csapatai ellen 
játszottuk.  Ahogy vezetőedzőnk, Baranyák Sándor elmondta 
tudatos volt az részünkről, hogy magasabb osztályból hívtunk 
ellenfeleket, ezzel az volt a célunk, hogy kijöjjenek a hibák a 
játékunkban és természetesen ki tudjuk javítani azokat a bajnoki 
rajtig. Bár az első két mérkőzésen még vereséget szenvedtünk a 
magasabb osztályban szereplő ellenfeleinktől, ezt követően 
azonban hat győzelem következett. Nagyon szép két hónap van 
mögöttünk, sok munkával és nagy győzelmekkel. Görcsöny 
otthonában 7:2-re, itthon Gyód ellen pedig 10:2 arányban is 
nyertünk. Ezúton is szeretnénk megköszönni Mezőföldi 
Zoltánnak, hogy játékvezetőként segített bennünket hazai 
felkészülési mérkőzéseink során. 

Az átigazolási időszak augusztus végén zárul. Hozzánk is újabb 
játékosok érkeztek augusztusban: Pap Kristóf (Nagykozár KSE), 
Miskolczy Máté (Szentlőrinc SE) és Nagy Gábor (Bicsérd KSE).  
Jelenleg még folyamatban van Babám Patrik (PEAC), Szegedi 
Gergő (Pellérd SE) és Fenyővári Dávid (Pellérd SE) átigazolása 
is.  

Augusztus 26-án itthon veszi kezdetét a 2018/2019-es 
bajnokság őszi szezonja. Első mérkőzésünkre Kökény ellen 
kerül majd sor. A hazai mérkőzésekre a belépő továbbra is 200 
Ft lesz, 14 év felett.  Akik tavasszal támogatói jegyet vásároltak, 
azok az ősz folyamán is díjmentesen látogathatnak ki a 
meccsekre. Italféleségeket csak műanyag pohárban lehet 
fogyasztani. Üveget a nézőtérre vinni szigorúan tilos! Várunk 
mindenkit mérkőzéseinkre! Reméljük sok örömet sikerül 
szerezni szurkolóinknak! Hajrá Kővágószőlős!  

Önkormányzat i  lap  

Kiad ja :   

Kővágószőlős  

Önkormányzata  

Kővágószőlős,  

Rákócz i  F .  u .  34.   

Fele lős k iadó :  

Sándor Tibor  

Kővágószőlős  

polgármestere  

Szerkeszt i  és nyomdára e lőkész ít i  

a szerkesztő bizottság   

Nyomda:  

DUPLEX-ROTA 

Pécs ,  Északmegyer dűlő 4.  

Hires Péter ajánlásával 


